

សង្គ្រាម និង សន្តិភាព

សង្គ្រាម និង សន្តិភាព

តាមស្នាម ប្រវត្តិសាស្ត្រនៅស្រុកខ្មែរ ទោះបីមានសង្គ្រាម ឬមានសន្តិភាព នៅក្នុងស្រុកក្តី, ចំពោះ បណ្តារាស្ត្រ នៅក្នុង ស្ថានភាពទាំងពីរយ៉ាងនេះ វាក្មាន អ្វីខុស ផ្នែកគ្នា ដាច់ស្រឡះ សំរាប់ការរស់នៅ របស់ខ្លួន នោះឡើយ ព្រោះភាពក្រលំបាក ជាហេតុ នៃទុក្ខក្ខន្ធន៍ (ទុក្ខគ្រប់បែបយ៉ាង) ជានិច្ចកាល របស់ខ្លួន។ ក្នុងខ្មែរយើង គិតពិចារណា បន្តិច អំពី ស្ថានភាព បច្ចុប្បន្ននេះ ដែលយើងទុកជា ស្ថានភាព មាន សន្តិភាព នៅស្រុកខ្មែរ, តែយើងឃើញថា បងប្អូនខ្មែរ ចំនួន ជាង ១ លាននាក់ នាំគ្នា ចាកចេញពី ស្រុកខ្មែរ ដើម្បី ទៅរក ការងារធ្វើ សំរាប់ ចិញ្ចឹម ជីវិត គ្រួសារ នៅបរទេស, ជា ពិសេស នៅ ប្រទេសសៀម, ហាក់បីដូចជា នៅក្នុង ស្រុក របស់ខ្លួន មាន សង្គ្រាម។

ដូចគ្នានោះដែរ, នៅតាម ជនបទ, ជនខ្មែរ ភាគច្រើន នាំគ្នា ចាកចេញពី លំនៅដ្ឋាន ទាំងហួង ដើម្បី មករង ការងារធ្វើ ក្នុងរោងចក្រ នៅតាម ទីក្រុងនានា។ ស្ថានភាពនេះ វា ប្រហាក់ប្រហែលគ្នានឹង ស្ថានភាព សង្គ្រាម ដែលនាំឲ្យ ខ្មែរយើង រត់ចោល ប្រទេស ឬ ចាកចេញពី ភូមិកំណើត ព្រោះ ចង់គេចពី សង្គ្រាម, ដូចគ្នាដែរនឹង ការគេចពី សេចក្តីក្រីក្រ នៅពេលស្រុក មាន សន្តិភាព។ មកដល់ ចំណុចនេះ យើងអាច ប្រដូច

សង្គ្រាម និង សន្តិភាព

យុទ្ធសាស្ត្រនេះ, យៀកណាម, គេ សម្លឹងឃើញច្បាស់ថា សម្តេចសីហនុ ជា កងច្រវាក់ ខ្សោយ ជាងគេ បំផុត ក្នុងកម្លាំងរួម សំរាប់គេ បញ្ឆោត ចូលក្នុង អន្ទាក់ របស់គេ។ ជ័យជំនិះ ទាំងបី យ៉ាងនេះ, នាំឲ្យយើង មើលឃើញថា, កិច្ចព្រមព្រៀង សន្តិភាព ២៣ តុលា, មាន បលិពោធន៍ (ការខ្វះ) ខ្លាំងណាស់ ក្នុង សេចក្តី ម៉ឺងម៉ាត់ របស់វា, ហាក់បីដូចជា ប្រទេស ហត្ថលេខី ទាំងឡាយ, នាំគ្នា ភ្លេចគិត អំពី លទ្ធភាព នៃ ការព្យាបាទ (possibilité de nuire) របស់ យៀកណាមកុម្មុយនិស្ត, ដែលជា តួសំខាន់មួយ ក្នុង សង្គ្រាមខ្មែរ ក្នុងពេលនោះ, ដូចគ្នានឹង កិច្ចព្រមព្រៀង នៃ ការ បញ្ចប់ សង្គ្រាម នៅយៀកណាម រវាង អាមេរិកាំង និង សាធារណរដ្ឋ ប្រជាមានិតយៀកណាម និង សាធារណរដ្ឋយៀកណាមខាងត្បូង និង រដ្ឋាភិបាលបដិវត្តន៍ បន្តោះអាសន្ន យៀកណាមខាងត្បូង, នៅថ្ងៃ ទី២៧ មករា ឆ្នាំ១៩៧៣ នៅទីក្រុងបារីស។ បលិពោធន៍នោះ គឺ កង្វះ អង្គការ ត្រួតពិនិត្យ, មុនពេល, ក្នុង ពេល, និង ក្រោយពេល, ការចុះហត្ថលេខា កិច្ចព្រមព្រៀងសន្តិភាពនោះ, ទោះបីយើងយក ការបោះឆ្នោត ក្នុង ឆ្នាំ ១៩៩៣ ជា ជោគជ័យ នៃ កិច្ចព្រមព្រៀង ២៣ តុលា យ៉ាងណាក៏ដោយ, តែ យើងឃើញថា វា មានភាព ស្រួយណាស់ និង អចិន្ត្រៃយ៍ (មិន បិតថេរ) គឺ ថា :

សម្រួល និង សន្តិភាព

និង អត្ថិភាពនេះ, គណបក្សកាន់អំណាចផ្តាច់ការ គេ មិន មាន ចិត្តកំណាច់អ្វី នឹងទៅ គណបក្សប្រឆាំង នោះឡើយ ព្រោះ ការចែក ជា ចំណែក តូចនេះ ក៏ជា ប្រយោជន៍មួយ សំរាប់គេដែរ គឺ, សំរាប់ ជា មូលដ្ឋាន អំណាច ស្របច្បាប់ របស់គេ, តែទោះបីយ៉ាងណា, អំណោយ អាសនៈ នៅក្នុង រដ្ឋសភា ដែល គេទុកឲ្យ គណបក្សប្រឆាំង មិនឲ្យលើស ពីចំនួនមួយ ដែលនាំ រំខានដល់ ការគ្រប់គ្រង អំណាច របស់គេ, ចំនួននោះ គឺ ក្រោម ៣០ អាសនៈ ព្រោះ ចាប់ពី ចំនួន ៣០ទៅ អ្នកប្រឆាំង អាច ប្រើ មាត្រា ៩៨ នៃ រដ្ឋធម្មនុញ្ញ ធ្វើព្រឹត្តិ បន្ទោស រដ្ឋាភិបាល បាន (motion de censure) ដែល អ្នកកាន់អំណាច គេទុកជា ការ រំខានដល់ អំណាចផ្តាច់ការ របស់គេ។ យើងឃើញថា នៅស្រុក ខ្មែរសង្គ្រាម និង សន្តិភាព សំរាប់ប្រជាពលរដ្ឋ វា គ្មាន ភាព ផ្ទុយគ្នា នោះឡើយ ព្រោះ អ្នកកាន់អំណាច គាត់ នៅតែតាំង ខ្លួន ជា ម្ចាស់អំណាច ជានិច្ច ជា ពិសេស ទៅទៀត នៅក្នុង សន្តិ ភាព គ្មាន ប្រជាពលរដ្ឋ ជា ម្ចាស់អំណាចនេះហើយ ដែល ពួក អ្នកកាន់អំណាចផ្តាច់ គេ ប្រើប្រាស់ ការបោះឆ្នោត គ្មានសេរី និង គ្មាន យុត្តិធម៌ សំរាប់ ទាញយក ប្រយោជន៍ ដល់គេ គឺ,ពង្រឹង អំណាចផ្តាច់ការ ឲ្យស្រប ច្បាប់ តែប៉ុណ្ណោះ។ អំណាច ស្របច្បាប់ នេះឯងហើយ ដែល ជា ខ្សែក្រវាត់ សន្តិសុខ របស់គេ ក្នុង ទំនាក់ទំនង លើ ឆាកអន្តរជាតិ ដែល វា តែងតែ គោរព ជានិច្ច ដល់រដ្ឋាភិបាល ស្របច្បាប់ របស់ប្រទេសនីមួយៗ។

សង្គ្រាម និង សន្តិភាព

ឧទាហរណ៍ ជាក់ស្តែងមួយ ដែល ខ្មែរ ឥតអាចបំភ្លេចបាន គឺ, សន្តិភាព ក្នុង របបខ្មែរក្រហម ដែល ជា សន្តិភាពមួយ សំរាប់ ១ ពួកអ្នកដឹកនាំ សម្លាប់ ប្រជាជនខ្មែរ តាមសេរី ឥតមាន នរណា ការពារបាន ព្រោះ រដ្ឋាភិបាល ខ្មែរក្រហម ជា រដ្ឋាភិបាល ស្របច្បាប់ជាតិខ្មែរ។

យើង គ្មានបំណង ធ្វើការប្រៀបធៀប សន្តិភាព បច្ចុប្បន្ន និង សន្តិភាព ក្នុង របបខ្មែរ ក្រហម ថា វា ដូចគ្នា ១០០% នោះឡើយ តែ ខ្មែរយើង ត្រូវដឹងថា អ្នកកាន់អំណាច បច្ចុប្បន្ន សុទ្ធ ជា អតីត ខ្មែរក្រហម ដែលនាំ គ្នាស្ម័គ្រ បំរើនយោបាយ យៀកណាម ដែល គេ មាន គោលបំណង តែមួយគត់ គឺ, ការលេបកម្ពុជា ចូលក្នុង ពោះ ឥណ្ឌូចិន ថ្មីមួយ ដែល មាន យៀកណាម និង ប្រជាជនយួន ជា ម្ចាស់ របស់ ប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរ និង លាវ។ នយោបាយ លេប ស្រុកខ្មែរ នេះឯង វា ជា អំពើ សម្លាប់ ជាតិ សាសន៍ខ្មែរ នោះឯង។ ក្នុងចំណុច នេះហើយ ដែលយើង មើល ឃើញថា សន្តិភាព បច្ចុប្បន្ន វា ដូចគ្នានឹង សន្តិភាព ក្នុង របប ប៉ុល ពត នោះឯង។ តែ ប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរ គាត់ អាចនឹងធ្វើ១ សន្តិភាព បច្ចុប្បន្ន ខុសដាច់ស្រឡះ ពីសន្តិភាព «ខ្មែរក្រហម», បើ គាត់ មាន សេចក្តីក្លាហាន ហ៊ាន ដូរ ចរន្តន យោបាយ សព្វ ថ្ងៃ, សេចក្តីក្លាហាននោះ គឺ ជា សេចក្តីក្លាហាន អហិស្សា នាំគ្នា ប្រកាស ធ្វើពហិការ នៃ ការបោះឆ្នោត គ្មានសេរី និង គ្មាន យុត្តិធម៌, ថ្នាក់ជាតិ ក្នុង ឆ្នាំ ២០១៣ នេះ។ ពហិការនេះ ជា សិទ្ធិ

សម្រាម និង មន្តិកា

របស់ ប្រជាពលរដ្ឋ, ជា អំពើ នយោបាយ សំខាន់ សំរាប់ បង្ហាញ នូវ អំណាច របស់ខ្លួន ជា ប្រជាពលរដ្ឋ, ជា អំពើ ស្របច្បាប់ ឥត អាច ផ្ដន្ទាទោសបាន, ជា ទឹកចិត្ត ប្រកប ដោយ មនសិការ ជាតិ ដែលជា សម្អាត ទៅលើ អ្នកដឹកនាំ ដើម្បី ប្រយោជន៍ជាតិ។ សេចក្ដីក្លាហាននេះ ជា សេចក្ដីក្លាហាន សាមញ្ញបំផុត ព្រោះ ឥតចាំបាច់ ប្រើ កម្លាំងបាយ នាំអាចមាន គ្រោះថ្នាក់ ដល់ រូបកាយ, គ្រាន់តែមាន ការសំរេចចិត្ត មិន ចូលរួម ការបោះឆ្នោត ណា ដែល គ្មានសេរី និង យុត្តិធម៌ តែប៉ុណ្ណោះ។ សេចក្ដីក្លាហាននេះ, ខ្មែរម្នាក់ៗ អាចធ្វើបាន ងាយស្រួល ព្រោះ បុគ្គលម្នាក់ៗ ជា ម្ចាស់ខ្លួនឯងផង, ជា នីតិជន ដែល ជា ម្ចាស់ អំណាចរដ្ឋផង, យើងគ្រាន់តែ សួរថា, តើ ខ្មែរយើង អាចមាន សេចក្ដីក្លាហាន នេះដែរ ឬទេ ? បើប្រសិនជា អាចមាន, សេចក្ដីក្លាហាននេះ គឺ ជា ការសង្គ្រោះជាតិ នោះឯងហើយ។ តែ បើ ខ្មែរយើង នាំគ្នា យក ការបោះឆ្នោត ជា ចម្លើយនឹង មហានុក្ខ របស់ ប្រជាពលរដ្ឋ, ការនេះ ជា សិទ្ធិ របស់ បុគ្គលម្នាក់ៗ ដែល ឥតអាច នរណា ឃាត់ឃាំង បាននោះឡើយ ព្រោះ បុគ្គលម្នាក់ៗ ជា អ្នកទទួលខុសត្រូវផ្ទាល់ លើ អំពើ ដែល ខ្លួនបានធ្វើ។ ក្នុង សេចក្ដីក្លាហាននេះ, យើង លើក គណបក្សប្រឆាំង មកពិនិត្យមើល ទង្វើ ទាំងឡាយ ដែល គេ កំពុងធ្វើ, គេ នាំគ្នា ធ្វើការ រួមរួម ផ្អែកមួយ គឺ, បំបែក កម្លាំង ពី២ ទៅ៣, និយាយ កុហក ជាអលង្កី (គ្មានខ្មាស) ចំពោះ រាស្ត្រ ថា, បើ គ្មាន ការកែទម្រង់

សម្រួល និង មន្ទីរពេទ្យ

គណកម្មាធិការ ត្រួតពិនិត្យ ការបោះឆ្នោត, បើ គ្មាន វត្តមាន លោក សម រង្ស៊ី នៅស្រុកខ្មែរ ក្នុងពេល ធ្វើយុទ្ធការបោះឆ្នោត , គេ នឹងនាំគ្នា ធ្វើពហិការ, តែ គេ ដឹងរួច ទៅហើយថា រដ្ឋសភា ជាតិ, គេបោះឆ្នោត រក្សាទុក គណកម្មការ ត្រួតពិនិត្យ ការ បោះឆ្នោត ទីនោះ ដដែល, ហើយ គណកម្មការនេះ សម្រេចចិត្ត លុប ឈ្មោះ លោក សម រង្ស៊ី ពី បញ្ជីបោះឆ្នោត ទៅទៀត, ការនេះ បែបជា គេ ធ្វើមិនដឹង, បំភ្លេច សេចក្តី ថ្លែងការណ៍ របស់ខ្លួន, នាំគ្នា ធ្វើយុទ្ធការ បោះឆ្នោត ទុក បណ្តារាស្ត្រ ជាជន ល្ងង់ល្ងើ អាច និយាយ កុហក បានងាយស្រួល, ទង្វើនេះ ជា ការ មើលងាយ ចំពោះ ប្រជារាស្ត្រ ខ្លួនឯង។ តែ យើង មិនសូវមាន ការងឿង ឆ្ងល់អ្វី នោះឡើយ ព្រោះថា នៅ ស្រុកខ្មែរយើង សព្វ ថ្ងៃនេះ, ការភូតកុហក វាក្លាយ ជា វប្បធម៌ជាតិ ទៅហើយ។ ដូច្នោះ ប្រវ័ញ្ចន៍ (អំពើបញ្ឆោត) រក ប្រយោជន៍ សំរាប់ខ្លួន គឺ ចុះ នៅក្នុង វប្បធម៌ ភូតកុហក នោះឯង។ សំដី វាលនេះ (និយាយ ៤ តែរួចពីមាត់), វា នាំ ៤ បណ្តារាស្ត្រ បាត់ជំនឿ លើ ការសន្យា ដ៏ទៃ ទៀត, ដូចយ៉ាង :

ឧបត្ថម អនុស្សាវរីយ៍ ពី អាយុ ៦៥ឆ្នាំ (៤ ម៉ឺនរៀល ក្នុង ១ខែ), ប្រាក់ខែ ទាបបំផុត របស់ កម្មករ, កម្មការិនី (៦០ ម៉ឺនរៀល ក្នុង ១ខែ), អ្នករាជការ (១ លានរៀល ក្នុង ១ខែ), ព្យាបាលជម្ងឺ បណ្តារាស្ត្រ ក្រីក្រ ដោយ ឥតយកប្រាក់, បំបាត់ អំពើពុករលួយ, ពង្រឹង វិស័យ អប់រំ និង បង្កើត ការងារ ឲ្យជន។ កម្មវិធីនេះ

សម្រួល និង មត៌ិតត

គឺ ពិត ជា រុច្ឆនៈ (សេចក្តីគាប់ចិត្ត) របស់ ប្រជាពលរដ្ឋ, តែ វា ខ្លះ ហេតុ ដែលនាំ ឲ្យដើ (Crédibilité) ព្រោះថា អ្នកសន្យា គ្មាន បាន បង្ហាញ លក្ខណសម្បត្តិ សម្ភារ (ផ្សំ)អ្វីមួយ ឲ្យ បណ្តាស្រ្ត ដើ ខ្លួន ថា អាច មាន ជ័យជំនះ ក្នុង ការបោះឆ្នោត មួយ ដែល គ្មានសេរី និង យុត្តិធម៌ ដែល ជា ការប្រកួតមួយ មាន អ្នកឈ្នះ រួចស្រេចទៅហើយ គឺ គណបក្ស កាន់អំណាច, ក្នុងការមើល ឃើញនេះឯងហើយ, ដែលនាំឱ្យ យើង យល់ថា ការសន្យានេះ ជា ពាក្យ បំភក្តីហើយ ការចូលរួម បោះឆ្នោត ក្នុងលក្ខណៈ បែប នេះ គឺ ជា ការផ្សងព្រេង ឬជា ការភ្នាល់ ក្នុងល្បែង ស៊ុសងមួយ តែប៉ុណ្ណោះ។ ការនេះហើយ ដែលធ្វើឲ្យយើង មាន ការព្រួយបារម្ភ ណ៍ អំពី អនាគតជាតិខ្មែរ! តើ ពេលណាទៅ ខ្មែរយើង នឹងបាន ឮ សម្តីរាចា (parole droite) ពីសំណាក់ អ្នកដឹកនាំ គ្រប់ និន្នាការ នយោបាយ។ មកដល់សព្វថ្ងៃនេះ, នឹយ នយោបាយ សំរាប់ស្រ្ត គឺ នៅតែមាន សេចក្តីថា «នយោបាយ គឺ នយោបោក» នោះ ឯង។ យើងឃើញហើយថា, នៅស្រុកខ្មែរ, មាន សង្គ្រាមក្តី ឬមាន សន្តិភាពក្តី, ក៏ស្រ្តខ្មែរ នៅតែស្លាប់, មួយស្លាប់នឹង អាវុធ យោធា មួយស្លាប់នឹង អាវុធនយោបាយ, បើ រំគាយ (ឲ្យលាយ) ការសង្កេត, ហាក់បីដូចជា ខ្មែរយើង នាំគ្នា ហុច អាវុធ ឲ្យគេ សម្លាប់ ខ្លួនឯង តែម្តង ព្រោះ ខ្មែរយើង នាំគ្នា រស់ ក្នុង វប្បធម៌បរាជ័យ ជា ប្រជារាស្ត្រ ស្គាល់តែ អាយាចនៈ (ការអង្វរ) សូម រស់ តែមួយតែ, គ្មានអនាគត, ពឹង តែអ្នកកាន់អំណាច, ទោះបី

សម្រួល និង សង្កេត

ប្រជាពលរដ្ឋ ដែល ជា គោល មួយ របស់ប្រជាជាតិ។ យើងគ្មាន គោលបំណងនឹងឲ្យ មេរៀន ដល់ ខ្មែរណា នោះឡើយ ព្រោះ យើង តែង គោរព ជានិច្ច គ្រប់គំនិតណា ដែល យក ប្រយោជន៍ជាតិ ជាបរមិត (vertu suprême), តែ យើង ក៏ពុំអាច នៅស្ងៀម នៅ ចំពោះមុខ គ្រប់គំនិតណា ឬ អំពើណា ជា មោហោក្ខី, ជា ចេតនាភ្នំ ដែលនាំ បំផ្លាញ ជាតិខ្មែរ។ យើង គ្មានចង់បាន ប្រយោជន៍ អ្វីសោះនោះឡើយ ក្នុង ការបញ្ចេញទស្សនៈយើង នេះ, បំណងតែមួយគត់ ដែល យើងមាន គឺ រស់ ជា សេរីជន, គ្មានម្ចាស់, គ្មានចៅហ្វាយ, ហើយមាន សត្រូវតែមួយគត់ គឺ សត្រូវជាតិខ្មែរ តែប៉ុណ្ណោះ។ ដូច្នោះ ក្នុងឆ្នាំថ្មី ២០១៣ នេះ, យើង ធ្វើចំរើនវិវាទ (ពរឲ្យមានសុភមង្គល និង មានវិបុលភាព) ដល់ ប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរ, ជា ពិសេសដល់ លោក ម៉មសាណង់ដូ សូម ឲ្យលោក ចាកផុតពី អំពើ អយុត្តិធម៌ ដែល លោក កំពុងជួប ប្រទះ, ដែលជា អំពើ និរគុណមួយ ឥតអាច យល់បាន។ សូមឲ្យ ប្រជាជាតិខ្មែរ នឹងមាន សេរីយស នៅចំពោះមុខ សត្រូវជាតិ ទាំងឡាយ។